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Az MTA Közgyűlése támogatta az akadémiai ingatlanvagyon eladását 

A Magyar Tudományos Akadémia 198., rendkívüli közgyűlése 182 igen szavazattal, 141 ellenében, 17 érvénytelen vokssal 

elfogadta az MTA Elnökségének előterjesztését arról, hogy a Magyar Tudományos Akadémia eladja a kutatóhálózat által használt 

vagyonelemeit a magyar államnak 80 milliárd forint ellentételezésért azzal a céllal, hogy ezen ingatlanok maradéktalanul az azokat 

jelenleg is használó kutatóhálózat tulajdonába kerüljenek…” Forrás: MTA.hu: teljes cikk > teljes cikk 2 > teljes cikk 3 > 

 

A kettős állampolgárságot ma sem ismerik el 

Éppen 20 éve, 2004. december 5-én tartották Magyarországon a külföldi magyarok honosításáról szóló népszavazást. […] Deák 

Ernő történész, a bécsi Központi Szövetség és a Nyugat-Európai Magyar Szervezetek Szövetségének (NyEOMSzSz) korábbi 

elnöke, valamint az MTK EB tagja azt mondja: a magyar állampolgárság inkább a rendszerváltáskor és az azt követő években volt 

fontos. […] Ausztria csak kivételes esetekben ismeri el a kettős állampolgárságot. Mint arra Esztergár Balázs ügyvéd felhívta a 

figyelmet, ha valaki más állampolgársághoz jut, osztrák állampolgársága automatikusan elveszik…” Forrás: Volksgruppen.at: teljes 

cikk > 

Igazgatóváltás az alsóőri iskolában 

Nyugdíjba vonult az Alsóőri Kétnyelvű Népiskola igazgatója, Rácz András. Az intézmény igazgatói székét december 1-től Szabó 

Gabriella vette át. Az ünnepélyes búcsúztatásra illetve a beiktatásra a Burgenlandi Oktatási Igazgatóságon került sor hétfőn. […] 

„Az IKM tudásfelmérésekben a burgenlandi iskolák rendszeresen jól teljesítenek, de az alsóőri iskola ezt is felülmúlja, a német és 

matematika eredmények kiválóak. De ez nem minden, az iskola nem csak tanításból áll, hanem abból, hogy együtt nőljünk fel, a 

közösségből. […] Szabó Gabriella Alsóőrött nőtt fel és szintén az Alsóőri Népiskola diákja volt egykor. A Kismartoni Tanárképző 

Főiskolán és a Szombathelyi Tanárképző Főiskolán, párhuzamosan végezte tanulmányait…” Forrás: Volksgruppen.at: teljes cikk > 

Konferencia a százéves kulturális intézetről 

A bécsi Collegium Hungaricum százéves fennállását ünnepli. Egy tudományos konferencia keretében december 9-én lehetőség nyílt 

az intézmény történetének és jelentőségének áttekintésére. Egykori munkatársak és ösztöndíjasok mutatták be kutatásaikat. […] A 

konferencia Ujváry Gábor, egykori tudományos igazgatóhelyettes előadásával kezdődött, aki az intézmény történetét vázolta fel 

alapításától kezdve. […] A konferencia egyik fontos témája az osztrák levéltárakkal való együttműködés volt. Arany Krisztina és 

Fazekas István, jelenlegi és korábbi levéltári delegátusok bemutatták a bécsi magyar kutatók támogatását a bécsi 

dokumentumtárakban. Ez az együttműködés 1926 óta létezik…” Forrás: Volksgruppen.at: teljes cikk > 

Zöld lámpa az autóutak összekötése előtt 

Megindulhat az S7-es Fürstenfelder Schnellstraße összekötése a magyarországi M80-as gyorsforgalmi úttal. A magyar parlament 

jóváhagyta az erről szóló szerződést Ausztria és Magyarország között. […] A két autóút a tervek szerint az osztrák-magyar határnál 

Rábakeresztúr és Szentgotthárd között csatlakozik egymáshoz…” Forrás: Volksgruppen.at: teljes cikk > 

 

Politikum: Elutasították a közpénzfelhasználás tárgyalását 

Dobronak Község Tanácsa december 4-i ülésén három mellette és nyolc ellenszavazattal elvetette Varga Teodor tanácstag javaslatát, 

hogy kerüljön napirendre a községben az úgynevezett „kétnyelvűségi pénzek” nem célirányos és nem transzparens felhasználásának 

tárgyalása. Mint ismeretes, Varga Teodor a község Nemzetiségi Bizottságának elnökeként feljelentést tett több állami szervnél a 

2019–2023 közötti időszakban szabálytalanul felhasznált költségvetési eszközök miatt. […] A „kétnyelvűségi pénzekből” 

elszámolásra kerültek többek közt fűtőolaj- és villamosáram-költségek, nem jogszerűen felhasznált nyomdai, fordítási és grafikai 

tervezési költségek. […] Dobronak Község a vádakat határozottan visszautasítja…” Forrás: Nepujsag.net: teljes cikk > teljes cikk 

2 > 

A Határon Túli Magyarok Titkárságának sajtószemléje 
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Sikeresen lezajlott az idei muravidéki magyar szavalóverseny 

Sikeresen lezajlott az idei muravidéki magyar szavalóverseny, amin 107 versmondó állt ki a pódiumra előadni egy kötelező és egy 

szabadon választott költeményt. A két nap alatt a zsűri a kedves gyerekversektől a szerelmi mámorral átitatott költeményeken át a 

komor háborús írásokig és a posztmodern irodalmi remekekig számos költeményt hallhatott. Az idei évben Radnóti Miklós, Kányádi 

Sándor és muravidéki magyar költők verseit, illetve egy szabadon választott verset választhattak a versenyzők…” Forrás: 

Nepujsag.net: teljes cikk > 

A legújabb multikulturális Lindua bemutatója 

Megjelent a Lindua, Lendva Község multikulturális, tudományos, társadalomtudományi, irodalmi és képzőművészeti folyóiratának 

26. száma, melyet december 5-én a szerkesztők a szerzőket megszólítva mutattak be a Lendvai Könyvtárban. A frissen megjelent 

kétnyelvű kiadvány témái között szerepel többek között Gálics István festőművész, Király Ferenc szobrász és Király Moss Suzanne 

festőművész, Bošnak Miklavžin Alenka illusztrátor munkássága. […] A bemutatón a szerkesztők mellett a cikkek szerzői is szót 

kaptak. Göncz László történész, az MTA külső köztestületének tagja elmondta, hogy Fürst Erzsébettel készült interjúja már húsz 

évvel ezelőtt megjelent magyarul, ezért most a szlovén nyelvű kiadás mellett döntött, s az írás jól tükrözi a két világháború közötti 

alsólendvai életet. Bence Lajos költő, szintén az MTA külső köztestületének tagja Gálics Istvánt, a lendvai festőművészt mutatta 

be…” Forrás: Nepujsag.net: teljes cikk > 

Kiállítás: A táj szépségében rejlik az inspiráció 

A bor és a muravidéki lankák ihletésében tevékenykedtek idén is a helyi, magyarországi és szlovéniai alkotók a 20. Vino-Art 

Művésztelepen. A nyár elején zajló egyhetes művészeti eseményen készült művekből nyílt kiállítás december 4-én a dobronaki 

Ocean Orchidsben. […] A jubileumi megnyitón Seršen Vesna a művésztelepet szervező Vino-Art Egyesület nevében köszöntötte a 

megjelenteket, a kiállítást pedig Franc Obal művészettörténész méltatta…” Forrás: Nepujsag.net: teljes cikk > teljes cikk 2 > teljes 

cikk 3 > 

Múltidéző: Halálos ítéletek és vagyonelkobzások 

A kommunista párt és a Jugoszláv Antifasiszta Nemzeti Felszabadító Tanács döntéseire hivatkozva az új belgrádi kormány egyik 

első intézkedése 1945 tavaszán a nemzet ellenségének nyilvánítottak vagyonelkobzására vonatkozott, ami alapján a gyárak, üzemek, 

termőföldek és különböző ingatlanok az állam tulajdonába kerültek. […] A muravidéki sajtóban 1945 áprilisában a háborús bűnösök 

megbüntetését „szent kötelességként” hirdették. […] A katonai bíróság egyik első, 1945. április 24-én kihirdetett halálos ítélete a 

göntérházi malomtulajdonosra, Tóth Péterre vonatkozott…” Forrás: Nepujsag.net: teljes cikk > 

 

Videó: Évi közgyűlést tartott a HMDK 

A dályhegyi kultúrotthon nagytermében került sor a Horvátországi Magyarok Demokratikus Közössége (HMDK) rendes évi 

közgyűlésére szombaton, ahol beszámoló hangzott el az elmúlt időszak jelentősebb eseményeiről, és meghatározták a 2025-ös évre 

szóló feladatokat, terveket is…” Forrás: Kepesujsag.com: teljes cikk > teljes cikk 2 > 

Videó: 96 vállalkozás részesült magyarországi támogatásban 

Pélmonostoron írták alá pénteken a horvátországi magyarság támogatását szolgáló gazdaságfejlesztési program újabb sikeres 

pályázatainak a szerződéseit. Az áprilisban megjelentetett eszközbeszerzési pályázatnak 96 nyertese lett két kategóriában. Ez 568 

millió forintnyi támogatást jelent vállalkozóink számára a magyar kormánynak köszönhetően…” Forrás: Kepesujsag.com: teljes 

cikk > teljes cikk 2 > 

Szemináriumot tartott a zágrábi Kisebbségi Tanács 

A zágrábi Kisebbségi Tanács a nemzeti kisebbségi szervezetek képviselői számára szervezett szemináriumot november 29-én 

Zágrábban, ahol elsősorban a jövő évi támogatások kritériumairól és az idei pályázati pénzek elszámolásáról volt szó. […] A 

Kisebbségi Tanács elnöke, Varga Tibor elmondta, hogy évről évre növekszik a beadott programpályázatok száma, tavaly kb. 1400-

at küldtek be és 1280-at fogadtak el. A Tanács 280 egyesületet finanszíroz…” Forrás: Kepesujsag.com: teljes cikk > 

25 éves az Új Magyar Képes Újság 

Vasárnap délután a pélmonostori Liszt utcai kulturális központban ünnepeltük meg az Új Magyar Képes Újság folyamatos 

megjelenése kezdetének a 25. évfordulóját. A jubileumi alkalmon többször is elhangzott, oly módon szerettünk volna ünnepelni, 

https://nepujsag.net/kultura/17215-egyenes-ívű-fejlődés-a-versmondásban.html
https://nepujsag.net/kultura/17221-a-legújabb-multikulturális-lindua-bemutatója.html
https://nepujsag.net/kultura/17222-vino-art-a-táj-szépségében-rejlik-az-inspiráció.html
https://mmr.rtvslo.si/cikk/hirek/terepjaro/jubilalo-vino-art/729648
https://mmr.rtvslo.si/podcastok/horizont/173250431/175092993
https://mmr.rtvslo.si/podcastok/horizont/173250431/175092993
https://nepujsag.net/horizont/17227-muravidék-1945–1963-halálos-ítéletek-és-vagyonelkobzások.html
https://kepesujsag.com/evi-kozgyulest-tartott-a-hmdk/
https://kepesujsag.com/dalyhegyen-kerult-sor-a-hmdk-rendes-evi-kozgyulesere/
https://kepesujsag.com/unnepelyes-szerzodes-alairas-96-vallalkozas-reszesult-magyarorszagi-tamogatasban/
https://kepesujsag.com/unnepelyes-szerzodes-alairas-96-vallalkozas-reszesult-magyarorszagi-tamogatasban/
https://kepesujsag.com/96-vallalkozas-reszesult-magyarorszagi-tamogatasban/
https://kepesujsag.com/szeminariumot-tartott-a-zagrabi-kisebbsegi-tanacs/
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ami a szerkesztőségünket is jellemzi: kreativitással és humorral. Visszaemlékeztünk a kezdetekre, amikor még a szerkesztőség 

egyetlen számítógépen osztozva hozta létre az újságot, míg a mai napra […] 11 főre duzzadt a csapat…” Forrás: Kepesujsag.com: 

teljes cikk > 

 

Tetőpontjához érkezett a kulturális élet képviselőinek tiltakozása 

A szlovákiai kultúra még soha nem volt olyan nehéz helyzetben, mint napjainkban. A szaktárca, amelynek feladata az lenne, hogy 

megteremtse a szabad alkotáshoz szükséges feltételeket, a válságok és konfliktusok forrásává vált. A kulturális dolgozók hónapok 

óta egy összehangolt akció keretében lépnek fel a minisztérium egyes lépéseivel szemben. […] Először a Szepesi Múzeum 

vezetőjének kellett távoznia, majd Máté Tímeát, a Betléri Múzeum igazgatónőjét is menesztették. Mi állhat ennek a konkrét 

intézkedésnek a hátterében, és általánosságban milyen a műemlékvédelem helyzete Robert Fico negyedik kormányának regnálása 

idején? Barczi Gyula művészettörténésszel, a Betléri Múzeum korábbi igazgatójával Juhász László beszélgetett a Pátria rádió 

podcastjában…” Forrás: Ujszo.com: teljes cikk > teljes cikk 2 > 

Konferencia a szlovákiai magyarság helyzetéről 

A komáromi Selye János Egyetemen került megrendezésre „A szlovákiai magyarság helyzetének aktuális kérdései – 

társadalomtudományi megközelítésből” című konferencia, amely a magyar kormány Nemzetpolitikai Államtitkársága és a Bethlen 

Gábor Alapítvány által támogatott, a Selye János Egyetemen futó kutatási projekt eredményeinek ismertetése érdekében került 

megrendezésre. A kutatás a szlovákiai magyar közösség társadalmi, kulturális, oktatási, gazdasági és politikai kihívásait vizsgálta 

szakmai és politikai szempontból…” Forrás: Ma7.sk: teljes cikk > 

Kutatás: A komáromi hajógyár és a szocialista ipar – munkásszemmel 

A Fórum Kisebbségkutató Intézeten belül, a Kisebbségi Kulturális Alap támogatásával az elmúlt évben arra tettem kísérletet, hogy 

vázlatosan meghatározzam, hogyan is néz(het) ki a komáromi hajógyár története a 20. század második felében „alulnézetből”. 

Vagyis: az egykori alkalmazottak, munkások szakmai életútjain keresztül hogyan jelenik meg az üzem? A komáromi hajógyárnak, 

s egyáltalán, a szlovákiai magyar nyelvterület ipari üzemeinek van egy ma még feltáratlan aspektusa. Munka–munkás–termék kelet-

európai összefüggéseit az elmúlt másfél évtizedben komoly kutatások tárgyává tette a társadalomtörténet…” Forrás: Ujszo.com: 

teljes cikk > 

A kassai múlt életrajzai 

Megjelent a Kassaiak Lexikona második kötete. Ennek a szlovák nyelvű kötetnek bemutatójára a Kassai Állami Tudományos 

Könyvtárban (KÁTK) került sor. A terem megtelt, hiszen a rokonok, leszármazottak közül sokan segítettek a kötetek adatainak 

összegyűjtésében és most kíváncsiak voltak az eredményre. […] Az utolsó, harmadik kötet megjelenése 2027-ben várható. A 

kiegészítések, pótlások, javítások majd akkor jelennek meg. Összesen nagyjából 6000 személyiség adatait fogja tartalmazni…” 

Forrás: Felvidek.ma: teljes cikk > 

Folytatódik Rácz Noémi gyermekkönyv sorozata 

A napokban jelent meg Rácz Noémi kassai illusztrátor és pedagógus harmadik önálló könyve, melyben állatkedvelő lányuk eddigi 

élettörténetének szösszenetei elevenednek meg egy-egy rövid képes-szöveges történetben. […] A négyzet alakú, 48 oldalas, sok-

sok színes illusztrációt tartalmazó könyv az első résszel azonosan, magyar és szlovák nyelvű szöveggel jelent meg. […] Rácz Noémi 

szerint ez egyrészt azért is fontos számára, mert kassai magyar családként a magyar nyelv életük meghatározó része, de az előző 

kötet visszajelzéseiből az is kiderült, hogy a még magyar felmenőkkel rendelkező, de inkább már csak szlovákul beszélő családok 

nagyon megörültek a kétnyelvű szövegnek…” Forrás: Ujszo.com: teljes cikk > 

Egy erős nő belső emigrációban – színpadon egy pressburger története 

A pozsonyi Pavol Országh Hviezdoslav tavaly érdekes projektbe kezdett: a városhoz kötődő jelentős személyiségekről íratnak 

darabokat, és mai köntösben viszik színre őket. December 12-én Varga Anikó főszereplésével A pozsonyi szív című előadást 

mutatják be. A történet egy magyar-német származású, igazi pressburgerről szól, akinek életébe alaposan beleavatkozott a 

https://kepesujsag.com/25-eves-az-uj-magyar-kepes-ujsag/
https://ujszo.com/kozelet/tetopontjahoz-erkezett-a-kulturalis-elet-kepviseloinek-tiltakozasa
https://patria24.rtvs.sk/2024/12/02/levaltasok-es-bizonytalansag-muemlekvedelem-robert-fico-negyedik-kormanya-alatt/
https://ma7.sk/video/kommentar-nelkul/a-kutatasnak-akkor-van-ertelme-ha-abbol-cselekves-fakad-konferencia-a
https://ujszo.com/szalon/a-komaromi-hajogyar-es-a-szocialista-ipar-munkasszemmel
https://felvidek.ma/2024/12/11/a-kassai-mult-eletrajzai/
https://ujszo.com/regio/folytatodik-racz-noemi-konyvsorozata-ezuttal-zsofi-lanyarol-es-oli-kutyajukrol-irt-es-rajzolt
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kommunista hatalom. […] Története számos témát vet fel. Például a nők társadalmi helyzetének témáját, a nemzeti identitás témáját, 

de az emberség témáját is. Hogyan lehet embernek maradni egy embertelen rendszerben?…” Forrás: Ujszo.com: teljes cikk > 

A Tartuffe bemutatójára készül a kassai Thália Színház 

A kassai Thália Színház sajtótájékoztatót tartott abból az alkalomból, hogy bemutatják Moliére – Parti Nagy Lajos – Matusek Attila: 

Tartuffe c. vígjátékát. Így egy hamisítatlan világirodalmi klasszikus lesz a színház 55. jubíleumi évadának második bemutatója, 

melyet maga Moliére is kénytelen volt kétszer átírni. Parti Nagy és Matusek csak követték elődjüket. A jubileumi évad 

vezérmotívuma: Birodalmak árnyékaban. […] A darabválasztás egyfajta tisztelgés kíván lenni, mert amikor a színház megalakult, 

akkor Carlo Goldoni: Ké túr szolgája c. vígjátékát mutatta be 1969. november 29-én, vagy 19-én…” Forrás: Felvidek.ma: teljes 

cikk > 

Podcast: Vallástudományi workshopot tartott a Comenius Egyetem vallástudományi tanszéke 

A bevett egyházi jogállás megszerzésének követelményrendszere a térségben példátlanul szigorúnak számít, olyannyira, hogy a már 

regisztráltak túlnyomó többsége sem teljesítené a feltételeket. Ez csak egy, a Comenius Egyetem vallástudományi tanszékének és a 

szlovákiai ókatolikusok közös szervezésű workshopjának a témái közül. A rendezvény kapcsán a szervezők egyikével, Kovács 

Attila vallástörténésszel, iszlamológussal Rácz Vince beszélgetett a Pátria rádióban…” Forrás: Patria24.sk: teljes cikk > 

Kitekintő: Sokkal több minden köti össze a vietnámi és a magyar kisebbséget 

Az érsekújvári székhelyű Kompromisszum Polgári Társulás elsőként forgatott dokumentumfilmet a Szlovákiában élő, immár 

hivatalosan is bejegyzett vietnámi kisebbségről Quê hương – Domov címmel. A film aktualitását az adja, hogy tavaly júniusban egy 

kormányhatározattal hivatalosan is nemzeti kisebbségként ismerték el a csaknem 70 éve Szlovákiában élő vietnámi közösséget. […] 

Szlovákia kisebbségvédelmi politikája kapcsán a készítők megszólították Bukovszky László volt kisebbségügyi kormánybiztost is, 

aki a filmben elmondja, miért kellett végül kukázni az aprólékosan kidolgozott kisebbségi státusztörvényt…” Forrás: Napunk.sk: 

teljes cikk > 

 

Egyre több kar kerül blokád alá Szerbia-szerte 

Több mint két héttel ezelőtt kezdték meg a hallgatók az egyetemi karok blokádját, és azóta naponta újabb karok csatlakoznak 

országszerte. A Belgrádi Egyetemen 31 karból 25 került blokád alá, az Újvidéki Egyetemen pedig jelenleg minden kar zárlat alatt 

áll. [...] Jelenleg körülbelül 40 felsőoktatási intézmény van blokád alatt Szerbiában, és naponta csatlakoznak hozzájuk újabbak. A 

hallgatókhoz több helyen a tanárok is csatlakoztak, illetve a tiltakozókat a gazdák és az ügyvédek is támogatják, akik péntekre 

jelentették be megmozdulásukat. [...] Az Újvidéki Egyetem Bölcsészettudományi Karán szerdától az oktatás minden formában 

szünetel. [...] Az újvidéki tragédiával összefüggő dokumentumok nyilvánosságra hozatalát jelentette be Aleksandar Vučić, amivel 

azt szeretné elérni, hogy véget érjenek a több mint 40 napja tartó kormányellenes tiltakozások…” Pannonrtv.com: teljes cikk > teljes 

cikk 2 > teljes cikk 3 > teljes cikk 4 > teljes cikk 5 > teljes cikk 6 > 

Ötvenegy részvevője volt a Himnusz és Szózat szavalóversenynek Szabadkán 

Immár 26. alkalommal tartották meg a Himnusz és Szózat szavalóversenyt Szabadkán az Észak-bácskai Magyar Pedagógusok 

Egyesülete szervezésében. Szombaton ötvenegy hetedik és nyolcadik osztályos általános iskolás, középiskolás és egyetemi hallgató 

mérettetett meg. […] A szabadkai Magyar Tannyelvű Tanítóképző Karon megtartott versenyen Havas Judit, Artisjus-díjas 

magyarországi előadóművész, a zsűri elnöke arról szólt, nagyon fontos, hogy ennyi fiatal jelentkezik a Himnusz vagy a Szózat 

elmondására…” Forrás: Magyarszo.rs: teljes cikk > 

A zentai parkban feltárják az első Szent István-templom maradványait 

A Tisza menti város szívében lévő parkban jövő év tavaszán feltárják az első Szent István-templom maradványait – tájékoztatott 

Laskovity Kornél. [...] A Zentai Turisztikai Szervezet igazgatója elmondta, hogy az első Szent István templom maradványainak a 

feltárását követően ezeket konzerválják majd pedig ezek egy részét 15 négyzetméteres üveglappal fedik le. Az első Szent István 

templomot 1770-ben építették és ez 1911-ben leégett. [...] A pályázatot összesen 80 ezer euróval támogatta az unió, ebből 8000-et 

kap az óbecsei múzeum, amely az ásatásokat végzi…” Vajma.info: teljes cikk > 

https://ujszo.com/kultura/egy-eros-no-belso-emigracioban
https://felvidek.ma/2024/12/10/a-tartuffe-bemutatojara-keszul-a-kassai-thalia-szinhaz/
https://felvidek.ma/2024/12/10/a-tartuffe-bemutatojara-keszul-a-kassai-thalia-szinhaz/
https://patria24.rtvs.sk/2024/12/10/nem-hiszem-hogy-van-igazi-meg-nem-igazi-vallasossag/
https://napunk.dennikn.sk/hu/4347880/sokkal-tobb-minden-koti-ossze-a-vietnami-es-a-magyar-kisebbseget-mint-elsore-gondolnank/
https://pannonrtv.com/rovatok/tarsadalom/egyre-tobb-kar-kerul-blokad-ala-szerbia-szerte
https://www.rtv.rs/hu/társadalom/30-egyetemi-kar-áll-zárlat-alatt-szerbiában_1591465.html
https://www.rtv.rs/hu/társadalom/30-egyetemi-kar-áll-zárlat-alatt-szerbiában_1591465.html
https://szmsz.press/2024/12/11/egyetem-dekan-tiltakozas/
https://szmsz.press/2024/12/11/lekapcsoltak-a-futest-fagyoskodnak-az-egyetemi-karokat-blokad-alatt-tarto-hallgatok/
https://pannonrtv.com/rovatok/tarsadalom/felfuggesztettek-munkajukat-ma-az-ugyvedek-szerbiaban
https://hetnap.rs/cikk/Nyilvanossagra-hozzak-az-ujvideki-tragediaval-osszefuggo-dokumentumokat-50548.html
https://www.magyarszo.rs/vajdasag/szabadka/a.319363/Nemzeti-identitasunk-osszetartozasunk-szimbolumai
https://www.vajma.info/cikk/vajdasag/30217/A-zentai-parkban-feltarjak-az-elso-Szent-Istvan-templom-maradvanyait.html
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Kötet: Hogy jobban szót érthessünk 

Ünnepélyes keretek között mutatták be Adrić Edit Magyar-szerb frazeológiai szótárát Újvidéken, az Európa Kollégiumban. A szótár 

a Forum Könyvkiadó Intézet gondozásában jelent meg. […] A szótár 7500 vezérszót és több mint 30 ezer frazémát tartalmaz. 

Brenner János, szerkesztő, Forum Könyvkiadó Intézet: „2021-2022-ben fogtunk hozzá ténylegesen a munkához. […] A kötetről 

Andrić Edit, az MTA külső köztestületének tagja ismertette: A magyar a kiinduló nyelv, és a szerb megfelelőjét kerestük meg. A 

munka körülbelül öt évig tartott, amíg ez a könyv elkészült, de a frazéma problémájával már 20 éve foglalkozom…” Forrás: 

Pannonrtv.com: teljes cikk > 

Könyv a topolyai 1944/45-ös vérengzésekről 

Nagy érdeklődés kísérte Nagy Tibor Löszbe taposva című könyvének bemutatóját, amely méltó emléket igyekszik állítani Topolya 

több, mint 200 ártatlan magyar áldozatának, akiket a II. világháború végén végeztek ki. A több mint három évtizedes kutatás 

eredményeként született kötet a település tragikus múltját tárja fel. [...] Tomik Nimród, helytörténész elárulta, a kötetben [...] 

személy szerint leírjak azokat az embereket, egy rövid kis élettörténettel, akiket kivégeztek, valamint a könyvben megtalálhatók 

azoknak is a neve, akik meghúzták a ravaszt. [...] Kormányos Katona Gyöngyi, a Vajdasági Magyar Művelődési Intézet igazgató 

elárulta: Ez sokáig tabu téma volt…” Pannonrtv.com: teljes cikk > 

Interjú: Lajkó Flórián, az idei Kristálygömb Díjas kutató  

A minden évben kiosztandó díjat az idén egyhangúlag neki ítélte oda az orvostudományi kutatások terén elért kiváló eredményeiért 

és a Vajdasági Magyar Tudományos Diákköri Konferenciákon (VMTDK) való kiemelkedő szerepléseiért a Kastori Rudolf az MTA 

külső tagjából, Gábrity Molnár Irénből és a VMAT elnökéből, Csányi Erzsébetből álló kuratórium. [...] 1998-ban születtem 

Topolyán, Kavillón nőttem fel. Fontos kiemelnem, hogy kiváló tanáraim voltak, akik a tananyag elsajátítása mellett a különféle 

versenyekre ‒ főként biológiából és kémiából ‒ való felkészülésben is segítettek. [...] Az első munkámat az Európa Kollégium 

szakkollégiumi rendszerének keretében írtam meg, és Gyülvészi Gyula egyetemi tanár, az MTA külső köztestületének tagja 

segítségével készült el, aki amellett, hogy kiváló szakember, nagyon jó mentor is, aki mindenben segített a munka kutatásának és 

írásának folyamatában…” Hetnap.rs: teljes cikk > 

Beszélgetés: Hegedűs Erika, az Újvidéki Rádió magyar szerkesztőségének főszerkesztője 

Az idén ünnepli 75. születésnapját az Újvidéki Rádió. Az alkalom kapcsán a rádió munkatársaival beszélgettem. [...] A 

szerkesztőségben mindenkinek megvan a feladata és a témaköre, melyet leginkább kedvel, de mivel nagyon kevesen vagyunk, szinte 

mindenki mindennel foglalkozik, a hírolvasástól a műsorvezetésig, szerkesztésig. [...] Milyen kihívásokkal kell megküzdeni? ‒ 

Megtalálni a jó témához a jó beszélgetőtársat, talán ez a legnagyobb kihívás. Egy témában megfelelő, magyar nyelven beszélő 

szakembert találni egy picit nehezebb, de nem lehetetlen…” Hetnap.rs: teljes cikk > 

 

Politikum: Európai támogatásokról és fejlesztésekről tárgyaltak 

December 9-én vidékünkön tett munkalátogatást Ferenc Viktória, a Fidesz–KDNP kárpátaljai származású európai parlamenti 

képviselője, aki ezúttal megbeszélést folytatott Babják Zoltán polgármesterrel, megtekintette a Jánosi határában felépült 

szilárdhulladék-kezelő üzemet, majd a beregszászi Rákóczi-főiskolán a kárpátaljai magyar oktatás aktuális helyzetéről egyeztetett. 

[...] Ferenc Viktória elmondta: a tavaly decemberi ígéretes kezdet ellenére a kárpátaljai magyarok kisebbségi jogainak teljes körű 

jogi helyreállítása továbbra sem történt meg…” Forrás: Karpataljalap.net: teljes cikk > teljes cikk 2 > 

KMPSZ közgyűlés – fókuszban a kárpátaljai magyar oktatás 

Megtartotta megyei beszámoló közgyűlését a Kárpátaljai Magyar Pedagógusszövetség (KMPSZ). A napirendi pontok elfogadása 

után Orosz Ildikó […] elmondta, a közgyűlésnek az is aktualitást ad, hogy december 2-án az Etnopolitikai és Vallásszabadság 

Kérdéseivel Foglalkozó Állami Szolgálat szervezésében olyan konferenciát tartottak, ahol a kárpátaljai magyarság problémáival, 

jogaival foglalkoztak. Erre a pedagógusszövetség elnöksége felkészült, összehasonlító táblázatban mutattuk ki, milyen jogokkal 

bírt, rendelkezett és élt az általános középiskolai szakképzés, a felsőfokú oktatás területén a kárpátaljai magyar közösség 1991-ben. 

2017 egy új állomás volt, amikor elfogadták az új oktatási törvényt…” Forrás: Kiszo.net: teljes cikk > 

 

https://pannonrtv.com/rovatok/kultura/hogy-jobban-szot-erthessunk
https://pannonrtv.com/rovatok/tarsadalom/loszbe-taposva-konyv-topolyai-194445-os-verengzesekrol
https://hetnap.rs/cikk/Munkabol-hivatast-epiteni-50356.html?fbclid=IwY2xjawG6tiNleHRuA2FlbQIxMQABHQ5HBBOJVh9rzXHOgnegaHcySjz15e2Pqh44ld_8HLw-5heqBTUXY6mfow_aem_2L-wqZgHm09pRIgAdQ5wgQ
https://hetnap.rs/cikk/Igenyeknek-megfeleloen-alakulni-es-igenyeket-alakitani-50473.html
https://karpataljalap.net/2024/12/10/karpataljan-tett-latogatast-ferenc-viktoria-europai-parlamenti-kepviselo
https://karpatinfo.net/20241212/ferenc-viktoria-ukrajnanak-gyakorlatba-kell-ultetnie-nemzeti-kisebbsegek-jogaira-vonatkozo-kotelezettsegvallalasokat-200087391
https://kiszo.net/2024/12/10/kmpsz-kozgyules-fokuszban-a-karpataljai-magyar-oktatas-●-karpati-igaz-szo/
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Új határátkelőhely és híd épül Ukrajna és Románia között 

A Tisza felett épülő új híd a Tiszafejéregyháza és Máramarossziget településeket fogja összekötni. A határátkelőhely tervezett 

építése lesz az első új átkelő a régióban 2006 óta. [...] A híd építése már folyamatban van a román oldalon, míg az ukrán oldalon 

jelenleg a határátkelőhelyhez szükséges infrastruktúra és a technikai-gazdasági megvalósíthatósági tanulmány kidolgozása zajlik – 

közölte a kárpátaljai infrastruktúra-helyreállítási és fejlesztési szolgálat…” Forrás: Kiszo.net: teljes cikk > 

 

Tervezet: Egyszerre két osztályt járhatnának ki a tehetséges tanulók 

A kiemelkedő teljesítményű és képességű diákok egy tanév alatt akár két évfolyamot is elvégezhetnek a tanügy minisztérium által 

közvitára bocsátott tervezet szerint. A tömbösített tanulásra vonatkozó kérelmet a kiskorúak szülei nyújthatják be az iskola 

vezetőségéhez egy évvel a programmegkezdése előtt. […] Oktatási ciklusonként egy alkalommal lehet kérvényezni két tanév 

tananyagának összevonását. Az érintett diákok képességét egy teszt alapján mérik fel a kérelem benyújtását követően. A tanügy 

minisztérium tervezetéről a Romániai Magyar Pedagógusok Szövetségének pályakezdő pedagógusok támogatásáért felelős 

alelnökével, Tamási Zsolttal beszélgetett Orbán Szabolcs, a Kolozsvári Rádió riportere…” Forrás: Kolozsvariradio.ro: teljes cikk > 

Kerekasztal beszélgetések a Kommunikációs Napokon 

Situationshipekről, ghostingolásról, likeokra és követésekre alapozott kapcsolódásokról is szó volt az idei Kommunikációs Napok 

szombati, Z-generáció kapcsolati mintázatait tárgyaló beszélgetésen. A How you doin’? – Szituációs viszonyok és a kavarás 

kultúrája című pszichológiai kerekasztal beszélgetés meghívottjai Vitus-Bulbuk Emese, Kalóz János György és Mészáros Andrea 

voltak. […] A Z generáció hagyományos médiafogyasztásáról tudtunk meg többet a Kommunikációs Napok második napján. A 

beszélgetés meghívottjai Birtalan Albert (Kolozsvári Rádió), Mihálykó Tihamér (Perspektíva diáklap), Balázs Bence (Szabadság 

napilap) és Nagy Enikő (Erdély TV) voltak, a moderátor szerepét Szabó-Kádár Henrietta újságíró töltötte be…” Forrás: 

Transtelex.ro: teljes cikk > teljes cikk 2 > 

Podcast: Armeán Otília Médiatektúra – Médiumok, Érzékelés, Térbeliség című kötete 

16. alkalommal rendezték meg idén a Babeș-Bolyai Tudományegyetem Kommunikáció, Közkapcsolatok és Reklám Intézetének 

végzős hallgatói a Kommunikációs Napok konferenciát. […] Az esemény egyik programpontjaként mutatták be Armeán Otília 

Médiatektúra – Médiumok, Érzékelés, Térbeliség című kötetét. A szerző, aki az MTA külső köztestületének tagja ezt követően a 

Kolozsvári Rádiónak is nyilatkozott…” Forrás: Kolozsvariradio.ro: teljes cikk > 

Kötet: Vérrel írott levelek és háborús karácsonyok 

A vargyasi származású bencédi unitárius lelkésznő, Makkai-Ilkei Ildikó a baróti Tortoma Önképzőkör összejövetelén is bemutatta 

kedden az Ilkei Ferenc és családja levelezése 1915–1918 című, a baróti Tortoma Kiadónál 2023-ban megjelent kötetet. Az általa és 

Pozsony Ferenc néprajzkutató, az MTA külső tagja által szerkesztett könyv apai nagyapja testvérének, a vargyasi Ilkei Ferencnek 

az I. világháború frontjairól hazaküldött leveleit tartalmazza. […] Összesen 470 ilyen levél maradt fenn egy régi ládafiában…” 

Forrás: 3szek.ro: teljes cikk > 

Székely Árpádra emlékeztek Sepsiszentgyörgyön 

Szinte szokásos könyvismertető-vetítés: virágok, hegyek váltogatják egymást, tekintetet megragadó, lelket simogató fotók sokasága 

– csak éppen a kötet szerzője hiányzik. A november közepén elhunyt Székely Árpád utolsó, A Kárpátok virágoskertje című kötetét 

kedden este mutatták be Sepsiszentgyörgyön a Székelyföldi Vadászati Közgyűjtemény épületében. […] A szerző korábbi 

ismertetője szerint „A Kárpátok virágoskertje hiánypótló összefoglaló mű, amely a teljes kárpáti hegységív csodálatos 

növényvilágának ritka és védett kincseit, elsősorban az alhavasi és havasi öv, továbbá a mészkőből, homokkőből és 

konglomerátumból felépülő hegységek növényritkaságait mutatja be…” Forrás: https: 3szek.ro: teljes cikk > 

Beszélgetés: Egy könyv az álmok beteljesüléséről 

Nem túl gyakori mifelénk, hogy egy tinédzserkorból éppen csak kilépett fiatal kétkötetes szerző legyen. A havadtői Bandi Anikó a 

kivételek táborát erősíti. Szerelem hangja című első könyvéről tavaly márciusban tájékoztattuk olvasóinkat, ezúttal az idén született 

második regényre, a Végzetes játszmára szeretnénk ráirányítani a figyelmet. […] A főszereplőn kívül vannak-e még az első 

regényből ismert karakterek az új könyvedben? Rengeteg. Sok szereplőt hoztam át az előző könyvemből, és jólesett összekötni az 

eseményeket…” Forrás: https: E-nepujsag.ro: teljes cikk > 

https://kiszo.net/2024/12/12/uj-hataratkelohely-es-hid-epul-ukrajna-es-romania-kozott/
https://www.kolozsvariradio.ro/2024/12/12/egyszerre-ket-osztalyt-jarhatnanak-ki-a-tehetseges-tanulok/
https://transtelex.ro/eletmod/2024/12/09/a-z-generacio-fel-a-visszautasitastol-mert-nem-volt-lehetosege-megtanulni-kezelni-azt
https://szabadsag.ro/article/az-feladatunk-hogy-mindenhol-jelen-legyunk
https://www.kolozsvariradio.ro/2024/12/12/kerdesek-es-valaszkeresesek-egy-nemzedek-kapcsan/
https://www.3szek.ro/load/cikk/170512/verrel-irott-levelek-es-haborus-karacsonyok-konyvbemutato-baroton
https://www.3szek.ro/load/cikk/170511/szekely-arpadra-emlekeztek-sepsiszentgyorgyon
https://www.e-nepujsag.ro/articles/vegzetes-jatszma-bandi-aniko-hangjan


       

Beszélgetés: Biró András, urológus 

Múlt hónap végén zárult a Dr. Fogolyán Kristóf Megyei Sürgősségi Kórház által meghirdetett prosztatadaganat-szűrés, melyet nagy 

érdeklődés kísért, ezért meg kellett hosszabbítani az eredeti határidőt. Az öt évvel ezelőtt indított programról, a korai diagnózis, 

azonosítás fontosságáról, az eddigi szűrések során szerzett tapasztalatokról, a szakterületükkel szembeni bizalom, nyitottság 

alakulásáról, valamint általában a szakmáról beszélgettünk Bíró András urológus főorvossal. […] Fontos tudni ugyanakkor, hogy 

életstílussal nem lehet megelőzni a prosztatarákot, csak a szűrés segíthet…” Forrás: https: 3szek.ro: teljes cikk > 

Marosvásárhelyi olvasóival találkozott Kertész Erzsi 

Kertész Erzsi Göröngyös úti iskola című könyvsorozata évek óta töretlen népszerűségnek örvend az elemi osztályosok körében, 

hiszen az eddig megjelent hat kötet olyan problémákat, élethelyzeteket jár körbe, amelyek az iskolában, a gyerekek körében gyakran 

felmerülnek, mint a barátság, a beilleszkedési nehézségek, a kiközösítés, a megfelelési kényszer vagy éppen a füllentés. […] A 

népszerű szerzővel a Marosvásárhelyi Nemzetközi Könyvvásáron, egy jó hangulatú beszélgetésen találkozhattak a gyerekek. […] 

Kertész Erzsi megjegyezte, ő nem gyerekpszichológus, a könyvekbeli történetek megformálásakor a saját gyerekkori emlékeihez 

nyúl vissza. A  gyerekközösségekben örökzöld téma a barátság, a konfliktusok…” Forrás: https: E-nepujsag.ro: teljes cikk > 

A cigánymisszió és a Diakónia gyermek- és családsegítő programja Kisboronyón  

Ritka, hogy a minden tekintetben hátrányos helyzetből ki lehessen törni. Ha azonban vannak a tehetséget felismerő és gondozó 

pedagógusok, támogató mecénások, sikerülhet. Az érettségi előtt álló Vivien azon az úton van, hogy kihegedülje magát a 

kisboronyói cigánysorsból. […] A cigánymisszió és a Diakónia gyermek- és családsegítő programja együtt veszi célba az egész 

embert, az anyagi, fizikai résztől a szellemiig, a munkához való hozzáállásig, a lelki érintettségig, ezért nagyon összetett – véli 

Makkai Péter református lelkész, az Erdélyi Református Egyházkerület cigánymissziós felelőse…” Forrás: 3szek.ro: teljes cikk > 

Ismertető: Portrésorozat az otthonkeresésről Gyergyó és Budapest között 

A Kincső című fotósorozat Blénesi Kincső személyes történetén keresztül mesél a szülőföld elhagyásáról, az új otthon 

megtalálásának kihívásairól és a kétlakiság érzelmi terheiről. Az Orbital Strangers Project alkotópárosa a helyszínek és érzelmek 

egymásra reflektáló, konceptuális megközelítésével teremtett különleges, univerzális üzenetet a haza és identitás témájában. […] A 

The Orbital Strangers Project különleges tárlatát november 8-28 között lehetett megtekinteni a marosvásárhelyi Bernády-Házban…” 

Forrás: https: Transtelex.ro: teljes cikk > 

Hathetes lelkigyakorlat Sepsiszentgyörgyön 

Mivel nagy igény mutatkozott a tavaszi lelkigyakorlat után a folytatásra, így a sepsiszentgyörgyi Szent József-plébánia és a 

Medjugorjéi Imacsoport újabb hathetes lelkigyakorlatot szervezett heti egy találkozóval október 24. és december 5. között Hogyan 

szeret minket az Isten? témával. A csütörtöki találkozók mindig szentmisével kezdődtek, utána a plébánián Ilyés Zsolt plébános 

elmélkedésével, kiscsoportos beszélgetéssel vagy csendes egyéni imával folytatódtak, majd rövid szentségimádással értek véget…” 

Forrás: https: 3szek.ro: teljes cikk > 

Előadás: Groteszk világok groteszk tükre 

Groteszk történelmi és politikai időket élünk. Az emberek nem értik, mi történik körülöttük, fokozódik a szorongás és a pánik, 

többen párhuzamba állítják napjaink eseményeit az 1989 decemberében történtekkel. Ilyen körülmények között tartják Páskándi 

Géza Pornokrácia című művének ősbemutatóját a Kolozsvári Állami Magyar Színházban december 15-én. […] Szabó K. István 

rendező és Bessenyei Gedő István dramaturg ismertette a Hangolóban nemcsak a darabot, hanem a színpadi mű keletkezésének 

folyamatát is…” Forrás: Kolozsvariradio.ro: teljes cikk > teljes cikk 2 > teljes cikk 3 > 

Wilson, a wilsonizmus és az erdélyi magyarság 

Wilson összeállított egy mintegy 150 tudósból álló csoportot, akiket az Inquiry névvel illettek és amelyek egy része az amerikai 

béke-előkészítő bizottság tagjaiként Wilsonnal utaztak Párizsba a békekonferenciára. A bizottság Wilson kérésére állította össze 

tizennégy pontjának koncepcióját is, ezek voltak többek között a béke és biztonságra vonatkozó általános javaslatai. […] Wilson 

pedig a tervezett pár hetes Európai tartózkodása több mint félévesre nyúlt, amely alatt döbbenten figyelte béketervezetének elvi 

megsemmisülését. Keserűen tapasztalta, ahogyan az egyik legfontosabbnak tartott ideája, a népszövetség létrejöttének folyamatában 

is egyre kevesebb szerepe jut. […] […] Fodor János, az MTA külső köztestületi tagjának írása…” Forrás: https: Szabadsag.ro: teljes 

cikk > 

Összeállította: Bóna László 
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